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A Tesco elsőként vette le a polcokról a kifogásolt termékeket 

Pert indít a paprika zrt. 

kérünk a Nem 
génKezeit 

Akcióban a természetvédők. Leragasztották a dobozokat Fotó: Greenpeace 

Milliárdos árbevétele szárma-
zik a Szegedi Paprika Zrt.-nek a 
húskonzervek forgalmazásából, 
éppen ezért beperli a Green-
peace-t, amennyiben a környe-
zetvédők akciója miatt anyagi 
kára keletkezik. Az első becs-
lések alapján százmilliós nagy-
ságrendű lehet a követelés. 

Az ország valamennyi Tescója, 
így a szegedi, a vásárhelyi és a 
szentesi is levette polcairól a 
Globus Rt., valamint a Szegedi 
Paprika Zrt. darálthús-konzerv-
jeit - tájékoztatta lapunkat 
Danksz Emese, az áruházlánc 
kommunikációs igazgatója. 
Mint mondta, ők nem vizsgál-
ják, hogy a Greenpeace-nek igaza 
van-e, és a megengedettnél való-
ban nagyobb mértékben tartal-
maznak-e génmódosított össze-
tevőt. Azért jártak el így, mivel 
együttműködnek a Greenpeace-
szel, egyetértenek azzal, hogy a 
vásárlókat tájékoztatni kell arról, 
mi van a dobozban. A környezet-
védők ugyanis azt is kifogásol-

DOMINOELV 
A Corában tegnap délelőtt még nem reagáltak a Greenpeace akciójára. 
Délután azonban már azt mondta Tóth Katalin, a Cora sajtószóvivője, hogy 
úgyszintén kivonták a forgalomból a kifogásolt termékeket. Ugyanakkor a 
kiskereskedők „ingerküszöbét" nem érte el a hét eleji Greenpeace-de-
monstráció. Deák Ferenc, a József Attila és a Nagykörút sarkán éjjel-nap-
pal nyitva tartó Sport ABC vezetője szerint náluk az ügynek nem volt vissz-
hangja, a vevőktől sem érkeztek jelzések. 

ták, hogy a terméken nem tün-
tették fel, hogy az tartalmaz-e 
génmódosított összetevőt, és mi-
lyen százalékban. 

A szegedi gyártó azonban nem 
hagyja ennyiben a történteket. 
Bartos András vezérigazgató ki-
fejtette, a Greenpeace által be-
vizsgált egyetlen húskonzerv 
jegyzőkönyvéből nem derül ki, 
melyik gyártási tételből szárma-
zik. A szervezet céghez eljutta-
tott levelében 2004 novemberi 
gyártású tételt említenek, a labo-
ratórium októberit mond. Ezek 
azonban már nem is kaphatók. 
Az aktivisták azonban Budapes-

ten a 2006-os gyártású terméke-
ket is megjelölték. A cég doku-
mentumai szerint a kifogásolt 
összetevőt, a szójafehérjét szállí-
tó cég igazolta, hogy még a 
2004-es tételük sem volt génmó-
dosított. 

A vezérigazgató utalt arra, 
hogy a Greenpeace közleményé-
ben azt írják, az egyetlen elvég-
zett vizsgálat szerint 3 százalék-
nál nagyobb arányú a génmódo-
sított összetevő a termékben. Ez 
azért lehetetlen, mivel a felhasz-
nált szójafehérje mennyisége 
nem több 2 százaléknál a darált 
sertéshúsban. Legfeljebb arról le-

hetne szó, hogy a felhasznált ma-
ximum 2 százalék szójafehérje 3 
százaléka génmódosított, vagyis 
fél ezrelék. Bartos András, aki 
eddig az összes pert megnyerte a 
másfél évvel ezelőtti aflatoxin-
botrányt követően, mivel akkor 
nem megfelelően végezték a 
mintavételt, most is jogi útra kí-
vánja terelni az ügyet. Hiszen a 
darálthús-konzerv értékesítésé-
ből a cégnek éves szinten 1 milli-
árd forintos árbevétele szárma-
zik. Tegnap lapunk kérdéseire 
válaszolva bejelentette, pert indít 
a Greenpeace ellen, mivel már 
látszik, hogy 100 millió forint 
nagyságrendű a kár és termelés-
kiesés is várható. 

f . k . 

Ml A SZ01AFEHERJE? 
A szójafehérje a szójababból ki-
vont koncentrátum, amely egész-
séges tápanyag, megköti a vizet 
és az étel állományát javítja. A 
legtöbb húskészítményben meg-
található. 

A megmentett 
béka 
FARKAS CSABA 

A Greenpeace nemrég sikerrel védte meg a Zengőt, küzd az őser-
dők tarvágása, a tengerek elszennyezése ellen, és fölvette a harcot 
a japán bálnavadásziparral szemben is. Ugyanez a Greenpeace 
most elérte, hogy a Tesco bevonja polcairól azokat a magyar élel-
miszer-ipari termékeket, amelyekről az aktivisták kiderítették: a 
törvényben szabályozott 0,9 százalékot meghaladónál magasabb 
százalékban tartalmaznak génmódosított szójafehérjét. Köztük 
van a Szegedi Paprika, és a szintén magyar Glóbus húskonzervje 
is. Az ilyen akciókba belerokkanhat a magyar élelmiszeripar. 

De nemcsak erről van szó, hanem a következőről: sikeriil-e föl-
váltani a - bizonyítottan egészség- és környezetkárosító - vegysze-
rezéses növényvédelmet vegyszerezést nem igénylő növényekkel 
dolgozó mezőgazdaságra •Az ökogazdálkodás eredményeként lét-
rejövő biotermékeknek nagyon is megvan a helyük a piacon. De 
országnyi méretekben, exportra is lehetőséget adó minőségben -
az emberiség jelenlegi, tragikus környezetitudat-szintjén - ezzel a 
módszerrel nem lehet elegendő élelmiszert előállítani. 

A Greenpeace szerint túl kevés idő, túl kevés kutatás után „ke-
rültek ki a szabadba " a génmódosított növények, s nem tudható 
pontosan, kifejtenek-e valamilyen káros hatást, amire még csak 
nem is gondolunk - vagy nem. A szervezetnek ebben lehet, hogy 
igaza van, de ha tényleg segíteni akar, akkor címkeragasztás he-
lyett támogatókat kellene szereznie a géntecholögia-kutatás szá-
mára. Mégpedig célzottan: az általuk biztosított pénzből éppen a 
vitás kérdésekre keressenek választ a kutatók. 

A tiltakozó akciók rövid távon ugyan eredményesek lehetnek -
mellékesen bezár egy-két gyár is. és újabb emberek kerülnek utcá-
ra. Hosszú távon viszont nem vezetnek eredményre, mert az élel-
miszer-tömegtermelést valamiképp meg kell oldani. Eszembe jut 
minderről egy kitűnő természetvédelmi szerző dilemmája, aki le-
írja: ha azt látja a réten, hogy egy békát el akar nyelni a sikló, ak-
kor ő megmenti a békát. Miközben tudja azt is, a sikló - mely a 
természetnek ugyanolyan nélkülözhetetlen része, mint a béka. 
tehát elpusztítása szóba sem jöhet - ezek után keresni fog egy má-
sik békát. Ha egy békát megment az ember, ugyanezzel a gesztus-
sal egy másiknak a pusztulását okozza. Most akkor mi a teendő' 

Harrach az adóról 
A családok, a nyugdíjasok és a fo-
gyatékkal élők helyzete is romlott 
az elmúlt négy évben - jelentette ki 
Harrach Péter, az Országgyűlés al-
elnöke tegnapi szegedi sajtótájékoz-
tatóján. A fideszes politikus szerint 
a mostani kormány elhibázott lépé-
se volt a családi adókedvezmény 
megszüntetése és a gyermekvédel-
mi támogatás megvonása. - A je-
lenlegi családtámogatási rendszer 
alapján a gazdagok és a munkake-
rülők ugyanannyi juttatásban ré-

szesülnek, mint a szegények és a 
dolgozók. A Fidesz egy családbarát 
adórendszert kíván bevezetni, ami 
figyelembe venné az eltartott gyere-
kek, idős szülők és a fogyatékkal élő 
hozzátartozók számát. Ezek a csa-
ládok kevesebb adót fognak fizetni -
jelentette ki Harrach Péter. - Amíg 
Nyugat-Európában az átlagnyugdíj 
1100 euró, a magyar nyugdíjasok 
havonta 250 eurót kapnak. Ezért 
fogjuk bevezetni a 14. havi nyugdí-
jat-jelentette ki. 
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CITROËN 
BERUNCO 

2 390 000 Ft-tól 

,".»970 OOO Ft 
1 490 000 tortától. 

+»»00 000 tortol « tox i» . 

A m í g Ö n 
n é z e l ő d i k , 

J Á T S Z Ó H Á Z z a l 
v á r j u k 

a g y e r m e k e k e t ! 

JÁTSSZON VELÜNK, ÉS NYERJEN 
EGY KÜLFÖLDI CSALÁDI HÉTVÉGÉT! 
Részletek a családi napon 
március 25-26-án! 

CITROEN 5ARA 
PICASSO I 

3 250 000 Ft-tól 

rtol 200 000 Ft 
/ w t o W i « » 1400 000 tartottól. 

000 000 tortol « « t o M 
ZIXEN 2000 Kft. 
Szeged. Dorozsmai út 6. »Tel.: 62/549-666 • Fax: 62/549-669 
E-mail: info@zixem.hu. • Web: www.zixem.hu 
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A stílus útján 

A család minden tagjára gondoltunk. 
Márciusban akár 1 7 0 0 OOO Ft 
kedvezmény a Citroennél!* 

* CITROËN Domaszéken 12 milliméter eső elég volt a bajhoz 

Belterületi házat is elöntött a víz 
Domaszéken már nemcsak ta-
nyákat, hanem a település bel-
területén álló lakóházakat is ve-
szélyeztet a víz. A szerda esti 
esőzés miat t a Bálint Sándor 
utcában a katasztrófavédelem 
és a tűzoltóság tegnap három 
szivattyúval dolgozott. 

A katasztrófavédelem szivattyú-
ja az utca elején, egy tűzoltóautó 
az utca közepén. Nem oltanak, 
szivattyúznak ők is reggel óta. 
Domaszéken éjszaka 12 milli-
méter eső esett - csupán ennyi 
kellett hozzá, hogy reggelre már 
ne csak a település környéki ta-
nyákat, hanem a falu belterüle-
tén álló házakat is veszélyeztesse 
a víz. 

- Már nem olyan rossz a hely-
zet, reggel az egész lábazat víz 
alatt állt - mutatja házát Paréj 
Zoltán, a domaszéki Bálint Sán-
dor utca egyik lakója. Az épület-
hez a sáron, pocsolyákon át palló 
vezet, szerencse - mondja - , 
hogy az autóval időben kiállt. 

AZ ESŐK NÖVELIK A BELVIZET 
Szinte száz százalékig telített víz-
zel a talaj a dél-alföldi régióban, a 
párolgás ugyanakkor a hűvös idő 
miatt még kismértékű. így a legki-
sebb esőzés is tovább súlyosbíthat-
ja a belvízhelyzetet. Az Atikövizig 
folyamatos mentesítő munkája 
eredményeként a napokban már el-
kezdődött a belvíz borította terüle-
tek csökkenése a régióban, a folya-
mat azonban a tegnapi csapadék 
hatására helyenként megfordulhat. 

Paréjék nem először járnak így, 
augusztusban gumicsizmában 
sem tudták megközelíteni a há-
zukat. - Akkor napokig esett. 
Most csupán három órán át -
mondja a családfő. A környéken 
Paréjék portája van a legalacso-
nyabban. Egykor az utcaszinthez 
építkeztek, de a később jövők fel-
töltötték a telkeket. Ehhez jön 
most a rengeteg belvíz, az esővíz, 
és Paréjék szerint az, hogy a kör-

SZARAZ IDŐBEN 
BÍZNAK 
A Bálint Sándor utcában ki-
alakult helyzet miatt a ta-
nyákról, földekről tegnap ke-
vesebb csapadékot vezettek 
el, a falu belterületéről kiszi-
vattyúzták a vizet. A doma-
székiek abban reménykednek: 
nagyobb eső egy darabig nem 
várható. 

Szivattyúznak az egyik árokból Domaszéken Fotó: Karnok Csaba 

nyékbeli tanyákról, földekről a 
falura engedi az önkormányzat a 
vizet. 

- Megértem, hogy az ott élő-
kön is segíteni kell, de miért ide 
vezetik a vizet? A csatornák nem 
bírnak el ekkora mennyiséggel -
magyarázza a férfi, aki attól tart, 
családi házuk a vizesedés miatt 
értékét veszti. 

A helyszínen tartózkodó Kispé-
ter Géza polgármester másképp 

látja a dolgokat. Elmondja, a do-
maszéki tanyák veszélyben vol-
tak, ezért róluk elvezették a vi-
zet. A víz útja pedig hagyomá-
nyosan a falun, a Bálint Sándor 
utcán keresztül vezet. Az esőre 
azonban, illetve, hogy mekkora 
károkat okoz, ók sem számítot-
tak. Éppen szerdán minősítették 
vissza a harmadfokú belvízvédel-
mi készültséget másodfokúvá. 

A polgármestert kísérő mű-
szaki vezető, Ábrahám Zoltán 
hangsúlyozza: az árokrendszer 
legfontosabb részeit az önkor-
mányzat ősztől folyamatosan 
figyelte, rendben tartotta. Sok 
domaszéki azonban a saját por-
tája előtt nem takarítja az ár-
kot, így az nem tudja elvinni a 
vizet, a csatorna kiönt. A szom-
szédos Bojárhalmi utcában mu-
tatja: az elhanyagolt árkokban a 
víz út já t szemét és hínár akadá-
lyozza. A tulajdonosokat az ön-
kormányzat többször felszólí-
totta - eredménytelenül. 

G. ZS. 
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